

Seznam pramenů a literatury

Archivy

AM ČB = Archiv města Českých Budějovic (v rámci SOkA České Budějovice)

KPK Praha = Kapucínská provinční knihovna Praha

NA Praha = Národní archiv Praha

ÖStA Wien = Österreichisches Staatsarchiv Wien

SOA Třeboň = Státní oblastní archiv Třeboň

SOkA České Budějovice = Státní okresní archiv České Budějovice

Literatura a edice pramenů

Bedřich BÖHNEL, *Dějiny města Rudolfova*, České Budějovice 1958.

Miroslav BURIAN, *Jindřich Matyáš z Thurnu před Českými Budějovicemi*, Ročenka Vlastivědné společnosti jihočeské 2, 1934, České Budějovice 1935.

František Josef ČAPEK, *Pasovští na Českobudějovicku v roce 1611*, Výběr z prací členů Historického klubu při Jihočeském muzeu v Českých Budějovicích 18, 1981, s. 1–6.

František Josef ČAPEK, *Účast Jana Karmenského z Ebenfeldu na osudech města Českých Budějovic v letech 1618–1638*, Výběr z prací členů Historického klubu při Jihočeském muzeu v Českých Budějovicích 17, 1980, s. 14–18.

Jaromír ČELAKOVSKÝ, *Úřad podkomořský v Čechách. Příspěvek k dějinám stavu městského v zemích českých*, Praha 1881.

Josef ČÍŽEK, *Komunikativní obraz bitvy u Záblatí*, Opera historica 19, 2018, s. 7–32.

Josef DOBIÁŠ, *Dějiny královského města Pelhřimova a jeho okolí II. Doba reformační 1*, Praha 1936.

Josef DOBIÁŠ, *Zrádné proudy v českém povstání r. 1618?*, Praha 1939.

Marek ĎURČANSKÝ, *Česká města a jejich správa za třicetileté války. Zemský a lokální kontext*, Praha 2013.

Marek ĎURČANSKÝ, *Obnovování městských rad v českých královských městech v letech 1624–1636*, Documenta Pragensia 21, 2002, s. 93–101.

Josef FORBELSKÝ, *Španělé, Říše a Čechy v 16. a 17. století. Osudy generála Baltasara Marradase*, Praha 2006.

Antonín GINDELY, *Dějiny českého povstání léta 1618. I*, Praha 1870.

Antonín GINDELY, *Dějiny českého povstání léta 1618. II*, Praha 1878.

Martin HOLÝ, *Ve službách šlechty. Vychovatelé nobility z českých zemí (1500–1620)*, Praha 2011.

- Reinhold HUYER, *Die religiösen Verhältnisse von Rudolfstadt und Budweis im XVI. und XVII. Jahrhundert*, Mitteilungen des Vereines für Geschichte der Deutschen in Böhmen 60, 1922, s. 220–276.
- Olivier CHALINE, *Bílá hora*, Praha 2013.
- Josef JANÁČEK (ed.), *Pavel Skála ze Zhoře: Historie česká. Od defenestrace k Bílé hoře*, Praha 1984.
- Jiří JUST – Markéta KLOSOVÁ – Martin STEINER (edd.), „*Hned jsem k Vám dnes naschvalí poslíka svého vypravil*“. Kněžská korespondence Jednoty bratrské z českých diecézí z let 1610–1618. Archiv Matouše Konečného I/1, Praha 2011.
- Zdeněk KALISTA, *Buquoyův itinerář z konce českého tažení I*, Vojenskohistorický sborník 5, 1936, č. 1, s. 100–158.
- Zdeněk KALISTA, *Buquoyův itinerář z konce českého tažení II*, Vojenskohistorický sborník 5, 1936, č. 2, s. 5–106.
- Zdeněk KALISTA, *Století andělů a ďáblů. Jihočeský barok*, Jinočany 1994.
- Jan KILIÁN, *Dobytí Plzně 1618*, České Budějovice 2018.
- Vlastimil KOLDA, *Cesta budějovického poselstva k císaři do Vídně v roce 1620*, Výběr. Časopis pro historii a vlastivědu jižních Čech 34, 1997, s. 35–40.
- Monika KONRÁDOVÁ, *Archeologie novověkých vojenských ležení, táborů a polních opevnění v jižních Čechách*, Diplomová práce Archeologického ústavu Filozofické fakulty Jihočeské univerzity v Českých Budějovicích, České Budějovice 2017.
- Josef KOŘÁN – Antonín REZEK – Josef SVÁTEK – Justin Václav PRÁŠEK, *Dějiny Čech a Moravy nové doby II. Od r. 1610 do r. 1621*, Praha 1940.
- Daniel KOVÁŘ, *Královská pevnost na jihu Čech. Z minulosti českobudějovických hradeb*, České Budějovice 2006.
- Daniel KOVÁŘ, *Muži v čele budějovické radnice*, České Budějovice 2008.
- Daniel KOVÁŘ – Roman LAVIČKA, *Dominikánský klášter v Českých Budějovicích*, České Budějovice 2017.
- Walter KRÜSSMANN, *Ernst von Mansfeld (1580–1626). Grafensohn, Söldnerführer, Kriegsunternehmer gegen Habsburg im Dreißigjährigen Krieg*, Berlin 2010.
- Jaroslav KUBÁK, *Několik podrobností k boji Českých Budějovic za ovládnutí Rudolfova*, Jihočeský sborník historický 26, 1957, s. 61–65.
- Karel KUČA, *Města a městečka v Čechách, na Moravě a ve Slezsku VI. Pro–Sto*, Praha 2004.
- Jan P. KUČERA, *8. 11. 1620. Bílá hora. O potracení starobylé slávy české*, Praha 2003.
- Václav LÍVA (ed.), *Regesta fondu Militare III. Prameny k dějinám třicetileté války 1618–1625*, Praha 1951.
- Pavel MAREK – Tomáš STERNECK, *Láska za času nenávisti. Partnerské soužití Baltasara Marradase a Doroty rozené Öllerové*, Dějiny a současnost 36, 2014, č. 6, s. 38–41.
- Pavel MAREK – Tomáš STERNECK, *Španělský válečník a jeho neoficiální českobudějovická rodina (Kodicil generála Marradase z roku 1633)*, Jihočeský sborník historický 82, 2013, s. 225–253.
- František MAREŠ (ed.), *Kronika budějovská*, Zvláštní otisk z Věstníku Královské české společnosti nauk, Praha 1921.

- Lubomír NEMEŠKAL, *Českobudějovická mincovna v letech 1569–1611*, České Budějovice 1969.
- Jakub PAVEL – Eva ŠAMÁNKOVÁ, *České Budějovice*, Praha 1979 (2. vydání).
- Lydia PETRÁŇOVÁ a kol. (edd.), *Příběhy Jindřicha Hýzrla z Chodů*, Praha 1979.
- Karel PLETZER, *České Budějovice za stavovského povstání v letech 1618–1620. I*, Kulturní kalendář České Budějovice 9, 1962, březen, s. 12–15.
- Karel PLETZER, *České Budějovice za stavovského povstání v letech 1618–1620. II*, Kulturní kalendář České Budějovice 9, 1962, duben, s. 13–15.
- Karel PLETZER, *Jan Fridrich Litvín z Hlinné*, Výběr z prací členů Historického klubu při Jihočeském muzeu v Českých Budějovicích 30, 1993, s. 77–81.
- Karel PLETZER, *K popravě hejtmana Weissbacha v Českých Budějovicích 7. května 1619*, Výběr z prací členů Historického klubu při Jihočeském muzeu v Českých Budějovicích 30, 1993, s. 182–183.
- Karel PLETZER, *Obležení Českých Budějovic za stavovského povstání*, Kulturní kalendář České Budějovice 19, 1972, říjen, s. 21–23.
- Karel PLETZER, *Okupace Čes. Budějovic pasovským vojskem v roce 1611*, Kulturní kalendář České Budějovice 9, 1962, únor, s. 11–13.
- Karel PLETZER, *Pokus o zradu Českých Budějovic v dubnu 1619 (pověst a skutečnost)*, Kulturní kalendář České Budějovice 18, 1971, březen, s. 18–21.
- Karel PLETZER, *Uhři u Českých Budějovic o Božím těle roku 1620*, Výběr. Časopis pro historii a vlastivědu jižních Čech 32, 1995, s. 180–182.
- Josef POSPÍŠIL, *Třeboňsko za povstání českého I*, Sborník historického kroužku 14, 1913, s. 95–101, 113–140.
- Josef POSPÍŠIL, *Třeboňsko za povstání českého II*, Sborník historického kroužku 15, 1914, s. 1–33, 113–132.
- Jaroslav PROKEŠ (ed.), *Protokol vyšlé korespondence kanceláře českých direktorů z let 1618 a 1619*, Sborník Archivu ministerstva vnitra Republiky československé 7, 1934, s. 3–191.
- Josef SAKAŘ, *Dějiny města Týna nad Vltavou a okolí I. Do zániku hradu Týna r. 1698*, Týn nad Vltavou 1935 (2. vydání).
- Tomáš STERNECK, *Bitva u Záblatí*, in: Jaroslav Pánek (ed.), *Akademická encyklopedie českých dějin I. A–C*, Praha 2009, s. 232–233.
- Tomáš STERNECK, *Der Böhmishe Aufstand 1618–1620 und die königliche Stadt Budweis*, Glaube und Heimat. Monatsschrift der heimatvertriebenen Böhmerwäldler, Freunde des Böhmerwaldes und des Böhmerwaldmuseums Passau 63, 2011, Heft 5, s. 6–11.
- Tomáš STERNECK, *Die Schlacht bei Sablat im Juni 1619*, Glaube und Heimat. Monatsschrift der heimatvertriebenen Böhmerwäldler, Freunde des Böhmerwaldes und des Böhmerwaldmuseums Passau 63, 2011, Heft 7, s. 9–12.
- Tomáš STERNECK, *Dorota rozená Öllerová, budějovické stromy a kácení u Dasného léta Páně 1632 (Příspěvek k poznání vztahů mezi předním jihočeským královským městem a generálem Marradasem)*, Výběr. Časopis pro historii a vlastivědu jižních Čech 49, 2012, s. 124–139.
- Tomáš STERNECK, *Hlubocký pán Don Baltazar de Marradas y Vique I*, Obnovená Tradice. Časopis Historického spolku Schwarzenberg 24, 2013, č. 47, s. 26–31.

- Tomáš STERNECK, *Hlubocký pán Don Baltazar de Marradas y Vique II*, Obnovená Tradice. Časopis Historického spolku Schwarzenberg 24, 2013, č. 48, s. 29–36.
- Tomáš STERNECK, In „freundschaftlicher“ Umklammerung. Formen der Kommunikation der königlichen Stadt Budweis mit ihren Belagerern im Jahr 1618, in: Martin Holý – Michaela Hrubá – Tomáš Sterneck (Hrsg.), Die frühneuzeitliche Stadt als Knotenpunkt der Kommunikation, v tisku.
- Tomáš STERNECK, *K jarnímu durchcuku císařských vojsk Českobudějovickem léta Páně 1627 (Kaplický list komisaře Lukáše Kořenského z Terešova z 13. dubna 1627 pro budějovickou městskou radu)*, Výběr. Časopis pro historii a vlastivědu jižních Čech 49, 2012, s. 251–267.
- Tomáš STERNECK, *Ke sňatku Jana Aulnera v roce 1601*, Výběr. Časopis pro historii a vlastivědu jižních Čech 53, 2016, s. 77–83.
- Tomáš STERNECK, „Koně a volí že zase vydání býti mají“ (Marginálie z doby obléhání Českých Budějovic stavovským vojskem), Výběr. Časopis pro historii a vlastivědu jižních Čech 50, 2013, s. 40–50.
- Tomáš STERNECK, *Konfesiční minorita ve městě „náboženství papeženského“*. Českobudějovičtí nekatolíci na počátku 17. století a jejich politická vystoupení, Documenta Pragensia 33, 2014, s. 223–267.
- Tomáš STERNECK, *Korespondence Linhart a Colonna z Felsu s českobudějovickou městskou radou z léta 1618*, in: Oldřich Chládek – Tomáš Petráček – Jan Síč – Veronika Stachurová Kucrová (edd.), Jdi svou cestou a nech lidi mluvit. Variety sociálních a kulturních dějin. Profesoru Jaroslavu Čechurovi k 66. narozeninám, Praha 2018, s. 377–392.
- Tomáš STERNECK, *List Pavla Michny z Vacínova do Českých Budějovic z 31. července 1618*, Staré Budějovice. Sborník prací k dějinám královského města Českých Budějovic 4, 2010, s. 41–50.
- Tomáš STERNECK, *Mezi měšťany a šlechtou. Dějiny rodu Daublebských ze Sternecku*, Brno 2009.
- Tomáš STERNECK, „Mimo náboženství pod jednou žádné v městě ani na předměstí našem trpěti povinni nejsme“ (List českobudějovických konšelů pražskému arcibiskupu Lambergovi ze 6. srpna 1610), Výběr. Časopis pro historii a vlastivědu jižních Čech 48, 2011, s. 110–121.
- Tomáš STERNECK, *Munice královského vojska v Českých Budějovicích v červenci 1619*, Výběr. Časopis pro historii a vlastivědu jižních Čech 40, 2003, s. 291–298.
- Tomáš STERNECK, *Obnovování českobudějovické městské rady za třicetileté války*, Jihočeský sborník historický 74, 2005, s. 104–150.
- Tomáš STERNECK, *Ochránci katolické víry versus obyvatelé katolického města. Vpád Pasovských a českobudějovičtí měšťané*, in: Petr Regalát Beneš – Petr Hlaváček – Tomáš Sterneck (edd.), Čtrnáct mučedníků pražských. Vpád Pasovských a závěr vlády Rudolfa II., Praha 2014, s. 47–65.
- Tomáš STERNECK, *Paul Michna von Waitzenau und seine Budweiser Kontakte zur Zeit des Böhmisches Aufstandes*, Glaube und Heimat. Monatsschrift der heimatvertriebenen Böhmerwäldler, Freunde des Böhmerwaldes und des Böhmerwaldmuseums Passau 64, 2012, Heft 2, s. 6–9.
- Tomáš STERNECK, *Přísaha českobudějovických měšťanů z 22. července 1618*, Jihočeský sborník historický 85, 2016, s. 368–387.
- Tomáš STERNECK, *Rebelie a „kvalita věrnosti“*. České Budějovice a počátek stavovského povstání, in: Marie Šedivá Koldinská (ed.), Rok 1618 – dveře všech béd? Začátek třicetileté války v transdisciplinární perspektivě, v tisku.

- Tomáš STERNECK, *Smrt propuštěného šikovatele: Epizoda z doby po ukončení pasovské okupace jižních Čech*, Jihočeský sborník historický 77–78, 2008–2009, s. 341–359.
- Tomáš STERNECK, *Soupisy útrat na Thurnovy vojáky v Přesece a Brilicích z června 1618 (K pobytu stavovských ozbrojenců na Třeboňsku)*, Výběr. Časopis pro historii a vlastivědu jižních Čech 53, 2016, s. 179–189.
- Tomáš STERNECK, *Střet autorit ohroženého města: České Budějovice v polovině roku 1618*, in: Michal Bada (ed.), *Autority v městském prostředí. Ich minulost a vývoj*, v tisku.
- Tomáš STERNECK, *Südböhmen und der Einfall des Passauer Kriegsvolks im Jahre 1611*, Das Waldviertel. Zeitschrift für Heimat- und Regionalkunde des Waldviertels und der Wachau 64, 2015, s. 138–146.
- Tomáš STERNECK, *Svědectví z rozbouřeného města (Relace o českobudějovických událostech v polovině roku 1618)*, Jihočeský sborník historický 84, 2015, s. 351–381.
- Tomáš STERNECK, *Třeboňský list rytíře Karla staršího Kořenského z Terešova na Komaricích a Zbořově z 18. června 1619 (Příspěvek k poznání politických postojů jihočeské nižší šlechty za stavovského povstání)*, Výběr. Časopis pro historii a vlastivědu jižních Čech 49, 2012, s. 26–49.
- Tomáš STERNECK, *Tři pramenné střípky z doby stavovské rebelie. Výběr z dokumentů k působení velitelů českobudějovické žoldnéřské pěší komanie v roce 1618*, in: Radana červená (ed.), *Archivum amicus historici est. Sborník příspěvků k životnímu jubileu Hany Jordánkové*, Brno 2015, s. 244–266.
- Tomáš STERNECK, „*V dobrém pokoji, svornosti a srozumění zůstáváme a zůstávati chceme*“. *Korespondence Jindřicha Matyáše hraběte z Thurnu a Valsassiny s Českými Budějovicemi z června 1618*, Výběr. Časopis pro historii a vlastivědu jižních Čech 51, 2014, s. 97–112.
- Tomáš STERNECK, *Vabank budějovického primátora. „Vždy věrné“ královské město a stavovské povstání 1618–1620*, Dějiny a současnost 31, 2009, č. 2, s. 22–25.
- Tomáš STERNECK (ed.), *Věrnost a zrada v ohroženém městě. Prameny k politické komunikaci Českých Budějovic na počátku stavovského povstání (1618)*, Praha 2019.
- Tomáš STERNECK, *Vetřelci, nebo partneři? Důstojníci v očích městské elity na příkladu Dona Baltazara de Marradas y Vique a Servatia Hurdome de la Fossa v Českých Budějovicích za třicetileté války*, Historie – Otázky – Problémy 3, 2011, č. 1, s. 57–66.
- Tomáš STERNECK, *Vojáci českobudějovického praporce na počátku třicetileté války (K personálnímu zázemí komanie Jana Aulnera z Birkenfelsu a Zdeňka Lva Libštejnského z Kolovrat)*, Staré Budějovice. Sborník prací k dějinám královského města Českých Budějovic 5, 2013, s. 43–54.
- Tomáš STERNECK, *Ze života Jana Aulnera před rokem 1606 (K původu a kariéře pozdějšího hejtmana budějovické komanie)*, Jihočeský sborník historický 86, 2017, s. 113–124.
- Tomáš STERNECK, *Ze života jircháře Jiřího Plodíka (K osobnosti mluvčího českobudějovické širší obce při vnitroměstském střetu z 22. června 1618)*, Jihočeský sborník historický 87, 2018, v tisku.
- Tomáš STERNECK, *Zwischen Bruderzwist und Einfall des Passauer Kriegsvolks. Reflexion der politischen Turbulenzen von 1608–1611 in einer königlichen Stadt am Beispiel von České Budějovice/Budweis*, Opera historica 14, 2010, s. 449–472.

- Tomáš STERNECK, *Žoldnéřský praporec Jana Aulnera z Birkenfelsu a Zdeňka Lva Libštejnského z Kolovrat na počátku třicetileté války (K osudům vojenské jednotky naverbované na Českobudějovicku v polovině roku 1618)*, Jihočeský sborník historický 81, 2012, s. 128–163.
- Tomáš STERNECK – Daniel KOVÁŘ, *Mikuláš Schantz z Eisenbühlu a Hirschecku (Příspěvek k interpretaci nově objeveného nápisu v českobudějovickém kostele sv. Mikuláše)*, Výběr. Časopis pro historii a vlastivědu jižních Čech 50, 2013, s. 241–260.
- Karel STLOUKAL, *Zrádné proudy v českém vojsku stavovském v době povstání 1618–1619*, in: Přátelé čsl. starožitností svému učiteli. K šedesátinám univ. prof. Dra J. V. Šimáka, Praha 1930, s. 99–106.
- Vladimír ŠINDELÁŘ, *Tajemné stezky. Po bitevních polích jižních Čech*, Praha 2005.
- Adolf ŠTVRTNÍK, *Paměti královského a horního města Č. Budějovic*, České Budějovice 1891.
- Josef THILLE – Ferdinand ČENSKÝ, *Česká válka od r. 1618 do roku 1622. Historicko-vojenská studie*, Praha 1875.
- Karel TIEFTRUNK, *O sporu města Budějovic s horním městem Velikými Horami*, Časopis Musea království Českého 52, 1878, s. 355–361.
- Karel TIEFTRUNK (ed.), *Pavla Skály ze Zhoře Historie česká od r. 1602 do r. 1623. II. 1617 a 1618*, Praha 1866.
- Karel TIEFTRUNK (ed.), *Pavla Skály ze Zhoře Historie česká od r. 1602 do r. 1623. III. 1619 až do března 1620*, Praha 1867.
- Karel TIEFTRUNK (ed.), *Pavla Skály ze Zhoře Historie česká od r. 1602 do r. 1623. IV. Od konce měs. března 1620 až do konce r. 1620*, Praha 1868.
- Miroslav TOEGEL und Koll. (Hrsg.), *Documenta Bohemica bellum tricennale illustrantia II. Der Beginn des Dreißigjährigen Krieges. Der Kampf um Böhmen. Quellen zur Geschichte des Böhmisches Krieges (1618–1621)*, Praha 1972.
- Pavel VLČEK – Petr SOMMER – Dušan FOLTÝN a kol., *Encyklopedie českých klášterů*, Praha 1998.
- Miloslav VOLF, *Bitva u Velkého Záblatí a její následky*, Jihočeský sborník historický 31, 1962, s. 123–134.
- Miloslav VOLF, *Boj o solný monopol v Čechách v XVI. a na počátku XVII. století*, Český časopis historický 39, 1933, s. 297–326, 505–536.
- Miloslav VOLF, *Druhá polovina roku 1619 na jihočeských bojištích*, Jihočeský sborník historický 32, 1963, s. 79–91.
- Miloslav VOLF, *Jihočeské bojiště v prvních měsících českého povstání roku 1618*, Jihočeský sborník historický 29, 1960, s. 18–22, 82–92.
- Miloslav VOLF, *Jižní Čechy v létě 1620 a příprava konečného střetnutí*, Jihočeský sborník historický 35, 1966, s. 8–23.
- Miloslav VOLF, *Pokus budějovického patriciátu připojit se k českému povstání r. 1618*, Časopis Společnosti přátel starožitností 69, 1961, s. 151–160.
- Miloslav VOLF, *Válka v jižních Čechách v zimě a na jaře 1618–1619*, Jihočeský sborník historický 30, 1961, s. 24–34, 102–114.